

The Canadian CED Network



2008 NATIONAL
CED CONFERENCE

waves of change

building people-centred economies

Friday, May 23rd 2008

Building People-Centred Economies by Émanuèle Lapierre-Fortin

Imagine a Canadian Ministry of Solidarity Economy, who would respond to CED policy recommendations and facilitate the recognition of CED's social achievements across the country? Across the Equatorial line such a structure exists. It can also exist here, Nedda Angulo reminds us while unravelling her vision of how building people-centred economies will literally trigger the Copernican Revolution of our era. One big wave of change!

Revolution stems from unsatisfactory societal conditions, and Thursday morning's Opening Plenary spoke to why and how a drastic and far-reaching change away from the current dominant economic paradigm, termed the *science of prohibition* by Angulo.

Dr. John Loxley summarized how such a system results in the unnecessary alienation of people. He also discussed how poverty and unemployment are an intrinsic consequence of macroeconomic policies geared towards stability. In his opinion, CED strives to remain transfor-

mative and fight different levels of oppression perpetuated by a system rooted in competition. Paul Wilkinson added to this by criticizing how the recent growth in Saskatchewan failed its most marginalized population, especially in terms of homelessness where the outcomes are dire. Priscilla Settee went on to present how such human rights abuses continue to occur in the aboriginal population.

Cultural struggle such as that waged by French-speaking villagers in the Evangeline region of PEI, is central to many CED case studies. However, Roland Duquette and Priscilla Settee remind us that we should all engage in such a struggle, for the social economy can be allegorized as a movement fostering the betterment of **all** relations. Friday's emphasis on policy will address how to frame these goals into a legitimate political alternative, and to "put CED on the map."

As Paul Wilkinson reminds us: *We are working against the tide, but the tide is changing.*

Emerging Leaders (EL) Conference Journal by Vivian Gosselin

Today was a very busy day for the EL committee members! The Youth Breakfast hosted by EL was a great opportunity for mingling and meeting young people involved in CED from Canada and across the world!

This year, EL was very active in presenting workshops at the conference. Many were in attendance for *Youth Engagement & Leadership in CED*. Dini, Laura and Naomi presented the story behind the 'emergence' of EL. The Santropol Roulant project was also presented by Laura.

Shortly after lunch, Chris, Karim and Raimi facilitated a workshop on youth and social enterprise. The audience appreciated the diversity of experiences across the country, the best practices participants and presenters shared, and the tools that were offered.

The committee is taking advantage of a few spare hours to finalize the strategic plan. This face-to-face meeting will certainly lead to many great things for the committee and youth involved in CED!



St. Mary's Community School Dance Troupe performer at Thursday night's Saskatchewan-ite Roots Roundup

Quote of the day: *The Saskatchewan-ite Roots Roundup event was impressive not only because of artistic talent, but also because the synergies between actors indicates the vitality of CED work being done in this city.* -Yvon Poirier

ANNOUNCEMENTS

Join us for the Banquet tonight at the Western Development Museum! Free buses will leave Place Riel at 5:45, 5:50, 6:00 and 6:30. Cocktails will start at 6pm, followed by dinner at 7pm, and entertainment and dancing. Cost is included in conference fee.

Get your T-Shirts and CCEDNet USB keys loaded with resources in the Agricultural building!

Español

¡Vengan participar del Banquete esta noche en el Western Development Museum! Autobuses partirán de la Place Riel a las 5:45, 5:50, 6:00 y 6:30. El cóctel comenzará a las 6, seguido por la cena a las 7, y por entretenimiento y baile.

International Connections

by Alex Charron

Sharing experiences and lessons learned, international participants came to realize that networks all over the globe follow similar paths and face similar challenges.

According to Dennis Howlett, coordinator of the *Make Poverty History* campaign in Canada, community organizations working in isolation - *no matter how effective they are in meeting the direct needs of a small group* - will find it difficult to make structural changes. If it is to offer a serious alternative to the current structure, the solidarity economy must also seek to become globalized.



Les vagues du changement

bâtir des économies plurielles axées sur les personnes

Vendredi 23 mai, 2008

Bâtir des économies plurielles axées sur les personnes Par Émanuèle Lapierre-Fortin

Imaginez un Ministère Canadien de l'Économie Solidaire, qui répondrait aux recommandations politiques de DÉC et faciliterait la reconnaissance des acquis sociaux des organismes de DÉC du pays? Transposez notre latitude vers le Sud, et cette structure existe. Elle peut également exister ici, nous rappelle Nedda Angulo tout en dévoilant sa vision d'une économie axée sur les personnes et comment cela pourrait littéralement lancer la révolution copernicienne de notre ère! Une grande vague de changement!

Toutes les révolutions émergent de conditions sociales insatisfaisantes, et la séance plénière d'ouverture d'hier matin a exploré le pourquoi et le comment d'un profond changement transcendant le paradigme économique dominant appelé la « science de la prohibition » par Angulo.

Dr. John Loxley a expliqué comment ce système amène une aliénation générale, et comment la pauvreté et la pénurie d'emploi sont des conséquences inévitables de politiques macro-économiques visant exclusivement la stabilité. Selon lui, le DÉC,

malgré ses propres insuffisances, doit aspirer à rester transformatif et combattre les différents niveaux d'oppression siégeant dans un système basé sur la compétition. Paul Wilkinson a continué en notant comment la croissance récente de la Saskatchewan a trompé la population la plus défavorisée, particulièrement au niveau du logement où les conséquences sont alarmantes. Priscilla Settee a suivi en présentant comment de tels abus des droits humains continuent de se perpétuer au niveau des femmes autochtones, notamment chez les 400 jeunes femmes portées disparues récemment.

Roland Duquette et Priscilla Settee nous invitent à voir l'économie sociale comme l'allégorie d'un mouvement où toutes les relations sont améliorées. Le focus de la journée sur les politiques de DÉC va montrer comment on peut visualiser ces buts dans l'optique de pousser le DÉC sur l'agenda politique pour y rester!

Comme Paul Wilkinson nous rappelle: *Nous travaillons contre le courant, mais le courant change.*

Le journal des nouveaux leaders (NL)

Par Vivian Gosselin

Aujourd'hui fût un jour très occupé pour les membres du comité des NL. Tout a commencé par un déjeuner des NL, une belle opportunité pour rencontrer des jeunes impliqués dans le DÉC à travers le Canada et le monde!

Le comité a été très actif dans la présentation d'ateliers à la conférence. Plusieurs ont assisté à l'atelier sur L'Engagement et le Leadership des Jeunes dans le DÉC. Dini, Laura et Naomi ont présenté l'histoire du NL, alors que Laura a présenté le projet Santropol Roulant.

En après-midi, Chris, Karim et Raimi ont mené un atelier sur les jeunes et l'entrepreneuriat social. L'audience a pu saisir l'ampleur et la diversité des expériences et profiter des meilleures pratiques et outils offerts.

Le comité a finalement saisi les quelques heures de repos pour finaliser leur plan stratégique. Cette rencontre en personne devra certainement apporter de grandes choses pour la communauté et les jeunes impliqués dans le DÉC!



Artiste de la troupe de danse St. Mary's Community, jeudi soir au Saskatchewan-ite Roots Roundup

Citation du jour : « La grandeur du spectacle Saskatchewan-ite Roots Roundup vient non seulement de la qualité artistique, mais elle démontre aussi la vitalité du travail de DÉC et des synergies entre acteurs » - Yvon Poirier

MESSAGES IMPORTANTS

Soyez des nôtres pour le banquet de ce soir au Western Development Museum! Les départs des autobus nolisés sont prévus pour 5:45, 5:50, 6:00 et 6:30. Un cocktail commencera à 6:00, suivi du souper à 7:00, et de divertissement et danse par la suite. Le coût est inclus dans celui de la conférence.

Procurez-vous les T-Shirts et clés USB de CCEDNet à notre table dans l'édifice Agriculture.

Español

¡Vengan participar del Banquete esta noche en el Western Development Museum! Autobuses partirán de la Place Riel a las 5:45, 5:50, 6:00 y 6:30. El cóctel comenzará a las 6, seguido por la cena a las 7, y por entretenimiento y baile.

Connexions Internationales

Par Alexandre Charron

En partageant leurs vécus et apprentissages, les participants internationaux ont réalisé aujourd'hui que les réseaux tout autour du monde rencontrent les mêmes obstacles sur un chemin similaire.

D'après Dennis Howlett, le coordonnateur de la campagne Abolissons la Pauvreté au Canada, les organismes communautaires travaillant isolés, peu importe leur habileté à rencontrer les besoins d'un petit groupe, il est difficile de faire des changements structurels. Si nous sommes pour offrir une véritable alternative au présent système, l'économie solidaire doit elle aussi devenir mondialisée.